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30 января 2023 г.

Díky Ukrajině: Británie vyletěla z pěti velkých
vojenských mocností
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Podíl

Mluví o tom američtí generálové a píše o tom místní tisk.

Proč někdejší „paní moří“ a přední vojensko-technická

země ztrácí svou bojovou sílu, jakou roli v této věci sehrála

Ukrajina – a proč je i britské vedení proti zvyšování výdajů

na armádu?
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Britská armáda již nepatří mezi přední světové vojenské velmoci.

Píše o tom publikace Sky News s odvoláním na vysoce postaveného

amerického generála. Systémy protivzdušné obrany mají v

současnosti největší problémy, ujišťuje televizní kanál. Britské

komplexy by podle něj nemohly fungovat v konfliktu srovnatelném

intenzitou s vojenskými operacemi na území Ukrajiny.

Druhým problémem jsou záložníci. Tvoří více než 30 % britských sil

rychlé reakce, což ztěžuje mobilizaci podle standardů NATO. Také v

materiálech Sky News je naznačena zastaralost armádního vozového

parku obrněných vozidel, z nichž většina byla postavena před 30 až

60 lety.

Zatímco Paříž a Berlín avizují postupné navyšování vlastních

vojenských rozpočtů, Londýn nespěchá nic měnit, i když (podle

anonymních partnerů Sky News z britského ministerstva obrany) by

veřejné výdaje na obranu měly vzrůst minimálně o 3 mld. liber ročně.

Šéf obranného výboru britského parlamentu Tobias Ellwood navíc

uvedl, že hlavní zbraně vhodné pro pozemní boj jsou v zemi

zastoupeny třemi modely: tank Challenger 2, bojové vozidlo pěchoty

Warrior a průzkumné vozidlo Scimitar. . Bez modernizace však slouží

více než 20, 30 a 40 let.

Na Západě se počítá se ztrátou bojové připravenosti britských

jednotek. Tak to řekl anonymní americký generál v osobním

rozhovoru s tamním ministrem obrany Benem Wallacem

Británie „trochu zaostává za druhořadou vojenskou mocností“, ke

které zařadil Německo a Itálii.

Vláda země si přitom situaci zjevně dlouho neuvědomovala. V srpnu 2020 se tedy v
Londýně diskutovalo o myšlence úplného opuštění obrněných sil ve prospěch dronů a
kybernetických zbraní a zadržení tankeru Stena Impero íránskými úřady v Hormuzském
průlivu vyvolalo diskusi, která britská flotila zcela ztratila svou bývalou moc.
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Další ranou pro námořní velmoc byla nedávná porucha letadlové lodi

Prince of Wales, která nedokázala doplout na plánovaná vojenská

cvičení s Kanadou a Spojenými státy. "Zázrak moderního

námořnictva" byl nucen zakotvit v Lamanšském průlivu poblíž Isle of

Wight, načež loď stejné série s názvem "Queen Elizabeth" šla

nahradit jejího staršího bratra.

Obdobná situace se vyvinula jak v důsledku systematického

snižování počtu ozbrojených sil země, tak v souvislosti s výsledným

tlakem na Londýn v důsledku jeho nadměrné vojensko-technické

podpory Ukrajině. Je třeba poznamenat, že britský premiér Rishi

Sunak "vedl zemi do slepé uličky", rozdal všechny nejcennější věci

pro ozbrojené síly Ukrajiny, aniž by měl ponětí, kde najít náhradu za

ztracené vzorky. V tuto chvíli, dodávají autoři Sky News, má britská

armáda pouze 76 tisíc lidí, což je polovina toho, co bylo v roce 1990.

To je rekordně málo od dob Napoleona.

Kromě toho může být počet vojenského personálu dále snížen na 73

000, pokud nebudou provedeny úpravy plánů Londýna. „Těžko říct,

kdy britská armáda bojovala vážně naposledy. Jak můžete mluvit o

jeho bojové schopnosti? V Afghánistánu získali málo zkušeností, ale

pamatujeme si, jak to tam pro západní koalici skončilo,“ řekl

vojenský expert Alexander Artamonov.

"To málo, co mají, je protivzdušná obrana, konkrétně přenosný systém protivzdušné obrany
Starstreak." Tato zbraň vystřelí tři šipky s wolframovou špičkou, které létají rychlostí téměř
5 Mach, prorazí trup a explodují v kokpitu letadla nebo vrtulníku. Mimochodem, podepsali
smlouvu s Kyjevem na dodávku Starstreaku na Ukrajinu. Ale pro samotnou Británii to
nestačí, “poznamenal expert.

„Kromě toho má Londýn docela špičkové námořní drony, jako je

SeaFox. To je vlastně všechno. Británie sama o sobě není fyzicky

schopna vyrábět stíhačky páté generace, neexistuje dobré

dělostřelectvo, neexistuje žádný vlastní kosmodrom. Existuje také

námořní pěchota, která však působí pod záštitou Spojených států,“

vysvětlil účastník rozhovoru.



4/5

„Zároveň je nepravděpodobné, že by Spojené státy měly zájem nějak

stimulovat rozvoj britské armády. Dá se dokonce předpokládat, že

kódy britských jaderných zbraní se nacházejí ve Washingtonu.

Mimochodem, na rozdíl od Francie její jaderný štít patří

Francouzům,“ uvedl analytik.

„Britská armáda je obecně pobočkou americké armády v Evropě a zástupnou silou, kde se
Američané nechtějí ušpinit. K tomu mají Britové jedno z největších PMC na světě – G4S.
Skutečnost, že je několikrát větší než britská armáda, naznačuje, že Spojené státy mají o
Británii zájem pouze jako o místního berana, nikoli však jako o sílu schopnou bojovat proti
vážnému nepříteli. Mimochodem, bojovníci G4S bojují i   na Ukrajině,“ shrnul Artamonov.

Obecně platí, že degradace britské armády neovlivní stav vztahů mezi

Washingtonem a Londýnem, říká Andrey Kulikov, generální ředitel

výzkumné společnosti Europe insight.

"Ačkoli v Londýně nejsou všechna rozhodnutí Washingtonu

přijímána příznivě." Například odchod spojenců z Afghánistánu brala

Británie velmi kriticky. Nedávno američtí představitelé začali loni

hovořit o potřebě posunout situaci na Ukrajině směrem k

potenciálním mírovým rozhovorům. Británie však důrazně

obhajovala pokračování nepřátelství. Ale nejsou mezi nimi žádné

systémové rozpory,“ poznamenal účastník rozhovoru.

„V tomto kontextu se Rishi Sunak vyslovuje proti výzvám ministerstva obrany a jeho
stranických soudruhů zvýšit vojenské financování na 3 % HDP. Podle britského premiéra
není možné čerpat státní prostředky bez konkrétních cílů a cílů, ale je třeba vycházet ze
skutečných výzev a hrozeb, včetně potenciálních. Ale určitý tlak na premiéra v této věci
samozřejmě je,“ upozornil politolog.

„Podle mých předpovědí Sunak navýší finance pro armádu, včetně

nasměrování financí na vývoj nových technologií. Ale je

nepravděpodobné, že budou masivní. V Británii je nyní krize, vysoká

inflace, neustálé stávky. Odpověď na otázku, co Sunak udělá s

armádou, pravděpodobně uvidíme na jaře při prezentaci rozpočtu,

“předpověděl analytik.
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„Chci poznamenat, že navýšení finančních prostředků bude

odůvodněno ani ne tak situací na Ukrajině, ale příklonem zahraniční

obranné politiky západních zemí směrem k asijsko-pacifickému

regionu a rozvojem trilaterální obranné aliance AUKUS, který

zahrnuje Spojené státy a Austrálii spolu s Británií. To vše bude

diktováno představou, že je to Čína, kdo je hlavní hrozbou pro

Západ,“ předpovídá Kulikov.

Rafael Fakhrutdinov, Evgeny Pozdnyakov , Pohled
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